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Megkérdeztük olvasóinkat
Ha lenne lehetősége fát ültetni, hová, milyent és miért ültetne?

ÉN
 MO

ND
OM

TÖRÖK 
ZOLTÁN

A felgyorsult időt nemcsak a műsza-
ki újítások rohama teszi nyilvánvaló-
vá. A generációk szerepcseréje mind-
untalan megtörténik, mióta a világ vi-
lág, az egyre csendesebb életmód-
ra váltó idősebbek helyét törvény-
szerűen átveszik a fiatalok. Csakhogy 
– mint egy abszurd drámában – az idő 
előrehaladtával önmagában is gyorsul. 
Fiatalon nehéz megérteni, amit az idő-
sebbek gyakran hangoztatnak, hogy 
egyre gyorsabban telik az idő, mond-
ják mintegy figyelmeztetésként, mert 
a gyorsulásában benne van a fogyá-
sa is. Néha nem árt úgymond meg-
állni, és körbenézni, mint a hosszabb 
utazások alkalmával. Elődeink talán 
ezért is kezdték el a kortárstalálkozó-
kat szervezni, a tízes számrendsze-
rünk egészbe fordulásának alkalmai-
val. Kulcsot is fabrikáltak a jeles alka-
lomra, az idő-diktátorunk vezényleté-
vel az arra felkötött szalagok lassan-
ként bokorrá terebélyesedtek. Megha-
tódva lehet elemezni a különböző évjá-
ratok stílusát, felfedezve közöttük szü-
leink ujjlenyomatát őrző példányokat 
is. A forgatókönyv szinte ugyanaz év-
ről-évre, valószínűleg az esemény lesz 
egyre csendesebb, ahogyan a soka-
dik évtizedet magunk mögött hagyjuk. 
Gyergyószentmiklós 2017-ben város-
sá válásának 110. esztendejét ünnepli, 
ugyanakkor a Gyilkos-tó 180 éve lett vi-
dékünk és egész Erdély egyik gyöngy-
szeme. Utoljára, de nem utolsósorban 
illik ilyenkor szóvá tenni, hogy a 7-es 
számmal végződő években születettek 
kerek évfordulókkal gazdagodnak. (A 
hetedik te magad légy – idézve József 
Attilát.) Az én generációm, az 1957-ben 

születettek 3x20 esztendőt tudhatnak 
maguk mögött. Nem mintha szégyell-
nénk kimondani a hatvanas számot, de 
ugye tetszenek érteni, az a bizonyos 
húszas valahogy szebben hangzik, még 
ha többszörösen is. Ahogyan a város-
unk előzőleg már egyszer előresasszé-
zott nagyközségből várossá, majd az 
akkori rövidlátó elöljárók visszaminő-
sítették a XIX. század vége felé, csak-
hogy kevesebb legyen a kiróható adó 
– nos, nekünk is szabadjon ilyenféle 
tánclépést elkövetni. Nem leszünk et-
től fiatalabbak, de legalább némi öniró-
niával tudunk mosolyogni, miközben 
a kortárstalálkozónkat meghirdetjük 
2017. június 10. napjára (lásd a több-
ször megjelent felhívásunkat). Tudom, 
lesz még ilyen, sőt remélhetőleg min-
den esztendőben ezek után is, és fél 
kézből lehet rálegyinteni: minek erről 
most okoskodni, osztani az észt, egyik 
olyan, mint a másik. Igen, de mind-
egyik sajátos, mert mindegyik mások-
ról szól. Ez most a miénk, az elkövetke-
ző egy másik évben születetteké és így 
tovább. Ami megmarad, az a szervezés, 
székelyesen szólva „nyűge”, majd mo-
dernebbül szólva a „drukkolás”, hogy 
vajon minden érdekelt értesült-e az 
eseményről, vajon hányan lesznek, va-
jon jól sikerül-e, és így tovább. Mert 
nem lehet abban  biztos a mindenkori 
szervezőtársaság, hogy felhívása eljut 
oda, ahová kell, dacára minden hirde-
tésnek, sajtóhirdetésnek vagy szemé-
lyes kontaktusnak. Mindenkit felkutat-
ni, megkeresni a mai időkben, Auszt-
ráliától egészen Kanadáig, ahová elso-
dorhatta embertársunkat a fékeveszett 
huszadik, huszonegyedik század, lehe-

tetlen. Részben az itthon maradottak 
feladata – kortársak, rokonok, barátok, 
ismerősök –, hogy a máshol élőknek 
tudomására hozzák, de ugyanakkor a 
kortárs is érdekelt abban, hogyha nem 
jut tudomására semmilyen mozgoló-
dás, akkor ő maga kezdjen érdeklődni, 
mert bizonyára nem vágott el minden 
szálat, ami szűkebb pátriájához kö-
ti. De annál sincs mellbevágóbb, ami-
kor számbavételkor nem is az idegen 
földön élők hiányoznak legtöbben, ha-
nem – ad absurdum – pont azok, akik 
az eseményhez és a hírforráshoz föld-
rajzilag a legközelebb vannak. Hogy 
miért? Hát ezen lehet filozofálni eleget, 
valamilyen nemesebb itókával töltött 
pohár mellett vagy csak úgy ne, ször-
pös vizet szürcsölve. Talán az, ami elér-
hető, kéznél van, azt könnyebb félváll-
ról venni, a „nincs időm, nem érdekel, 
nincs lehetőségem” és hasonlók emle-
getésével. Drága jó felebarátom, vagy 
ahogy nálunk felé, a felszegi részeken 
szokás emlegetni, „kicsikereszt”! Észre 
kell venni, hogy a felgyorsult idő nem 
kegyelmez. Többször nem hívnak té-
ged ilyen találkozóra, az biztos. Vala-
kik mindig tesznek róla, hogy felemelő, 
évekig emlegethető esemény legyen, 
mosollyal és ahogyan illik, elmorzsolt 
könnycseppekkel spékelve – a többi 
rajtad múlik. Az idő szaladva halad, va-
ló igaz, miszerint nem egyformán oszt-
ja mindenkinek az áldást és a csapást. 
Ellenben mindig szakítható belőle egy 
darabocska olyan pillanatokra, ami 
erőt ad az elkövetkezőkhöz. Neked, ne-
kem, mindannyiunknak, akiknek meg-
adatott a lehetőség az együttlétre azon 
a bizonyos napon.
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A gyergyószéki olvasóink 
egy része fenyőcseme-
tét ültetne, mások gyü-

mölcsfát. Kérdésünket a szár-
hegyi kislány, Nagy Adrienn 
gyó gyulásáért szervezett cse-
meteültetés kapcsán tettük fel. 
Olvasóink gyógyulást kívánnak 
a kislánynak.

Fenyőfát ültetnék, mert...

Több olvasónk jegyzi meg, 
hogy a kopár hegyoldalakat kel-
lene beültetni. Mint írják: „Szí-
vesen ültetnék kopár hegyol-
dalba fenyőfát, nálunk elég sok 
ilyen hely van. Örömmel olvas-
tam, hogy a fiatalokat is bevon-
ták a csemeteültetésbe”; „Az 
éghajlatunknak megfelelő fákat 
ültetnék mindenhová, van még 
hely bőven a közterületeken 
is”; „Már sokszor gondolkodtam 
azon, hogy a kitermelt fa he-
lyett csemetéket kellene ültet-
ni. Szép gesztus volt a szárhe-
gyiektől, összefogtak, csemetét 
ültettek, és ezáltal anyagilag a 
kislány kezelésébe is besegí-
tettek. Gyógyulást, Adrienn!”; 
„A jó levegőért természetesen 
a tömbházak közé ültetnék mi-
nél több fát, olyat, ami bírja. Le-
gyen az kisebb növésű, vagy ha 
a hely engedi, akkor akár fenyőt 
is. A szárhegyieknek gratulá-
lok, összefogott idős és fiatal, 
hogy a csemeteültetéssel egy 
kislány gyógyulásához is hoz-
zájáruljon. Kívánom, hogy a kis 
Adrienn felnőttkorában meglát-
hassa azt az erdőt, ami a most 
ültetett csemetékből lesz”; „A 
város vezetésére bízom, hogy 

milyen fát ültetnek a köztere-
ken, de a lényeg az lenne, hogy 
szakemberek irányítsák ezt a 
munkálatot. A fontosságát külö-
nösebben nem taglalom: kell a 
friss levegő” – olvasható a szel-
vényeken.

Egy olvasónk ezt írta: „Minél 
több fenyőt kellene ültetni oda, 
ahol vihar pusztított vagy leta-
rolták az erdőt. Nagyon szép 
gesztus volt Adriennért a faül-
tetés. Meg kell gyógyulj, kicsi 
kislány, mert sok ember és az 
érted elültetett sok facseme-

te is küzd, és él. Jó gyógyulást 
neked! A fák meg nőjenek! Hi-
szem, hogy látni fogod őket!”

Gyümölcsfát ültetnék, mert...

Több olvasónk gyümölcsfát 
ültetne, ki is fejtik, miért: „Leg-
inkább gyümölcsfát ültetnék, 
és kísérleti jelleggel kipróbál-
nám több gyümölcs termesz-
tését”; „Ha lehetőségem lenne, 
gyümölcsfákat ültetnék, hogy a 
gyermekeimnek, unokáimnak 
legyen igazi, ahogy ma mond-

ják: biogyümölcs”; „A gyü-
mölcsfa a legfontosabb, a kert-
ben már van alma, szilva, kör-
te, és még ültetnék, csak már 
nincsen hely”; „A saját kertem-
ben most is van barack-, szil-
va-, alma-, körte-, cseresznye-
fa, és még szándékozok ültetni, 
csak éppen a nagyon öreg fákat 
ki kell vágni”; „Gyümölcsfát ül-
tetnék, hogy legyen a követ-
kező nemzedéknek igazi gyü-
mölcse, ne csak felfújt, íztelent 
kóstoljon, s esetleg mérgezze a 
saját szervezetét.”

Napszámukat Nagy Adrienn kórházi kezelésére ajánlották fel
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